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جناب استاندار، خیلی ممنونیم که فرصتی در اختیار ما قرار دادید. اگر 
بردید،  تشریف  سفر  این  به  چطور  اینکه  از  بفرمایید.  سفرتان  از  می شود 

چگونه این کار هماهنگ شد و چه اقداماتی شکل گرفت؟
سالی  بیست  می کنم.  تشکر  هم  شما  زحمات  از  عزیزم.  مردم  خدمت  ادب  و  سلام  عرض 
باید  شده است.  تشدید  سالی  چند  که  است  خشکسالی  درگیر  منطقه  این  که  می شود 
منطقه  این  مردم  اشتغال  چراکه  می گرفت،  شکل  مردم  برای  اشتغال  حوزۀ  در  اقداماتی 
وابسته به رودخانۀ هیرمند است. در این سال ها باید شغل های جایگزین به جای کشاورزی 
آب  منبع  باید  آن طرف  از  نشده است.  انجام  دلیلی  هر  به  که  می شد  برنامه ریزی  دامداری  و 
منطقه را جایگزین می کردیم. وقتی می بینیم که رودخانۀ هیرمند به این وضع درآمده، باید 

جایگزینی برای آن پیدا می کردیم که مردم در حوزۀ آب به پایداری برسند.
ح های  طر بحث  هم  می کنیم؛  پیگیری  هم  با  را  همزمان  موضوع  چند  حاضر  حال  در  ما 
ح های پایدار کردن آبِ منطقه و هم بحث حقابه که اهمیت زیادی دارد. بحث  اضطراری و طر
حقابه توسط دولت با جدیت در حال پیگیری است. وزیر امور خارجه، وزیر محترم نیرو و من 
خوبی  ارتباطات  داشت،  طالبان  با  ما  مجموعۀ  که  ارتباطاتی  دادیم.  تشکیل  را  مجموعه  ای 

بود و نشست های مختلفی برگزار شد.
قبلاً که سد کمال خان طراحی شده بود، اشکالاتی در بند کمال خان بود؛ سیلابی که برابر 
سال های قبل جاری می شد، به سمت ما نمی آمد؛ چراکه طراحی شده بود تا برود به سمت 
شکل  طالبان  توسط  آب  شدن  مسدود  شد،  انجام  که  پیگیری هایی  با  که  گودزره  منطقۀ 
هیرمند  به   

ً
مجددا کند،  عبور  آنجا  از  آب  اگر  که  شد  طراحی  کانالی  آن،  از  بعد  حتی  گرفت؛ 

برگردد.

یعنی در بند کمال خان اصلاحاتی ایجاد شد؟
بله، در بند کمال خان اصلاحاتی انجام شده و قول طالبان هم این است که اگر بارندگی ها 
به سمت  دیگر  و  شود  هدایت  ایران  به سمت  بیاید،  سیلابی  و  بشود  گذشته  سال های  مثل 
توسط   

ً
مجددا حال  و  بودند  داده  قول  آنها  که  داشتیم  آنجا  به  سفری  هم  قبلاً  نرود.  گودزره 

رئیس جمهور  محترم  نمایندۀ  قمی  آقای  توسط  کار  شد.  پیگیری  مختلف  مجموعه های 
که  هیئتی  گرفت.  شکل  برنامه  این  تا  شد  پیگیری  دیگر  مجموعه های  و  افغانستان  امور  در 
ترکیبی از مردم و مجموعۀ دولت باشد -مردمی که در هر دو طرف شناخت دارند- تشکیل 
شد. روز اول ما به منطقۀ نیمروز رفتیم، آنجا جلساتی برگزار شد و از مجموعه های مختلفی 
هم بازدید کردیم. روستاهای افغانستان هم دچار تنش آبی شدید بود. بعضی از روستا های 

آنجا کشاورزی  دارند، آب پایداری هم در روستاهایشان نیست و از چاه استفاده می کنند.
ما دوباره به نیمروز برگشتیم و آنجا جلساتی برگزار کردیم. هیئت مشغول بررسی کردن بود 
ح شد، بحث های تخصصی بود که برادران، آن را  که آنجا توضیحاتی داده شد. آنچه آنجا مطر
بررسی کردند. از طرفی هم مردم، یعنی معتمدین آمدند تا همه چیز واضح، شفاف و روشن 

باشد.
این  که  معتقدند  آنها  نداشتند.  ایران  به  حقابه  دادن  با  مخالفتی  که  بود  این  طالبان  نگاه 
که  داریم  الهی  عنایات  به  امید  است.  فراهم  هم  سازوکارهایش  و  شود  داده  باید  حقابه 

در این سال ها 
باید شغل های 

جایگزین به 
جای کشاورزی 

و دامداری 
برنامه ریزی می شد 

که به هر دلیلی 
انجام نشده است. 

از آن طرف باید 
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را جایگزین 
می کردیم. وقتی 
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برای آن پیدا 
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پایداری برسند


